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pokraèování na str. 2

ÚVODNÍ SLOVO
V tomto roce se na stránkách Zbùšského zpravodaje postupnì seznámíte hned se
dvìma významnými výroèími.
30 let od ukonèení tìžby èerného uhlí na zdejším dole Obráncù míru a 85. výroèí od
založení místního fotbalového oddílu.

Hodnì pøíjemných, jarních zážitkù, a� jste kdekoliv,
vám pøeje Rudolf Hrdlièka.

Vážení spoluobèané,
aè jsme letošní zimu celkem bez vìtších pro-

blémù pøežili, pøesto úplnì spokojení všichni zase
nejsme. Sníh chybìl zejména dìtem a mládeži
a také pøíznivci zimních sportù letos pøíliš spoko-
jeni nebyli a to dokonce ani v horských zimních
støediscích. Nicménì pøíroda je pøíroda a porouèet
si rozhodnì nedá.

Na druhou stranu je tøeba poznamenat,
že spousta stavebních firem pracovala celkem
plynule a bez vìtších pøerušení, což pøineslo li-
dem pracujícím venku a tudíž do jisté míry závis-
lým na poèasí, práci i v tomto roèním období.

I v naší obci v celé její historii nyní probíhají
nejvìtší stavební práce. Ano mám na mysli vý-
stavbu kanalizace a souèasnì i rekonstrukci níz-
kého napìtí a veøejného osvìtlení v ulici Luèní
a V Zátiší a nízkého napìtí v èásti ulice Hornické.
Kanalizace je již z vìtší èásti hotova v ulici Hor-
nická, Petra Bezruèe a v ul. Topolová a pracuje
se v ul. V Olšinkách, na pøeèerpávací stanici
v areálu firmy B + BC, a.s. Prefa Zbùch a na Sta-
rém Dole v areálu ÈD. Výkopové práce se pøi-
pravují v ul. V Zátiší, Luèní a Polní.

Samozøejmì víme o problémech, které tyto
práce obyvatelùm pøinášejí. Rozhodnì je nám
jasné, že kromì omezení napø. vjezdù èi výjezdù
do dvorkù nemovitostí, je to napø. i spousta bláta
a hlíny v ulicích, což není rozhodnì nic pøíjemné-
ho. Také tìsné prostranství pøed domy èi zahra-
dami, které si nìkteøí z vás již dávno krásnì
upravili nyní vypadají k uzoufání, ale prosíme vás
všechny o pochopení a shovívavost. Zhotovitel pra-
cuje v hloubce kolem 3m a zemina se sesouvá
a prosakuje voda a i pøi sebevìtší opatrnosti nì-
kde k nìjaké újmì dojde. Bohužel i tyto nepøí-
jemné vìci tyto stavební práce provázejí, ale sna-
žíme se je eliminovat a se stavební firmou jsme
ve stálém kontaktu. Harmonogram prací na vý-
stavbì kanalizace se dodržuje a o problémech
pravidelnì hovoøíme i na tzv. kontrolních dnech.
Všem obèanùm dìkujeme za pochopení této si-
tuace.

A když už jsme u tìch stavebních prací, j istì
vám neuniklo, že je opìt rušno kolem Zálužské-
ho potoka od silnice I. tøídy Plzeò - Domažlice
k silnici III. tøídy na Èervený Újezd. Ano, pøipra-
vujeme ètvrtou etapu protipovodòových opatøení
a tou je proèištìní koryta Zálužského potoka, kde
koryto potoka je zaneseno naplaveným bahnem
a je zarostlé nevhodnì rostoucími døevinami.

K tomu všemu pøipravujeme projekt pro pøí-
pojku nízkého napìtí a veøejného osvìtlení
k parcelám pro výstavbu devíti RD v Polní ulici

Protože to podmínky dovolily, mohli pracovníci
obecního úøadu pracovat i na odstranìní vlhkosti
v místnosti v suterénu OÚ, kde se jednak prová-
dìla výmìna podlahy a omítnutí stìn.

Na výjezdu z místních komunikací na silnice I,
II, a III.tø. jsme na základì upozornìní Policie ÈR
DI Plzeò - sever èásteènì již vymìnili dopravní
znaèky, které neodpovídaly ÈSN.

V jednání máme opìt jako každoroènì sbìr
vyøazených pneumatik a sbìr nebezpeèného
a velkoobjemového odpadu. Až budeme mít vše
øádnì zajištìno, budeme vás o termínu, který je
pak nutné bezpodmíneènì dodržet, vèas infor-
movat. Zatím na tento fakt upozoròujeme a je to
v jednání. Zbavte se tedy tìchto odpadù zdarma
a bez vìtší námahy.

Asi pøed pùl rokem, kdy jsme nechali opravit
ZŠ jsme se radovali z nové fasády, záøící novými
barvami. Jaký je stav dnes? Vandalové, kteøí
možná nìkdy nic užiteèného neudìlali ani pro sebe
èi svoji rodinu, neváhali postøíkat spreji nejen okna
školy, ale i celou fasádu a odhadnutá škoda je
cca 30 000,- Kè. To však ještì nestaèilo
a v èekárnì ÈSAD v Sokolské ulici nejdøíve rozbi-
li lavièky a nyní ji rovnìž postøíkali sprejem. Pro-
tože se jedná o velký rozsah škody, celou vìc øeší
Policie ÈR. Pokud bude pachatel usvìdèen, bude
èástka za škodu, kterou svým jednáním zpùsobil
vymáhána na nìm. Pokud nìkdo z vás vidìl, kdo
tímto zpùsobem poškodil fasádu ZŠ, uvítáme vaše
upozornìní na možného pachatele, by� i anonymnì
na OÚ ve Zbùchu. Dìkujeme.

Samozøejmì, že škodu a poškození tak velké-
ho rozsahu jsme nemohli odstranit pouze vlastní-
mi silami, ale opìt se musela povolat firma, kte-
rá má s tìmito pracemi svoje zkušenosti. Uèitelé
a nìkteøí povolaní pracovníci OÚ pak 3.3. 07 -
v sobotu, uklízeli a èistili co mohli, aby v pondìlí
5.3. 07 pøišly dìti do opìt èistého prostøedí.

Protože vandalismus se stále rozmáhá
a ke znaèným škodám stále dochází, schválila
Rada obce nákup monitorovací kamery s noèním
vidìním, která pracuje 24 hod. dennì a lze ji
pøemís�ovat podle potøeby. Vìøme tedy, že pokud
ke škodám bude docházet, snad se podaøí kame-
rou pachatele zachytit, i když je jasné, že všude
být souèasnì umístìna nemùže.

Kromì všech tìchto prací, které urèitì ovliv-
òujeme, zasahovali 18.1. 07  SDH Zbùch
pøi vichøici Kyrill, která se pøehnala pøes naši re-
publiku a pøes naši obec konkrétnì asi ve 20.30
hod. Naštìstí nedošlo k žádnému úrazu èi poško-
zení zdraví, ale došlo k poškození støech asi 16
bytových domù a 3 èekáren ÈSAD, to vše
v majetku obce a toto poškození postupnì spra-
vujeme, pøi vichøici samé pak hasièi odstraòovali
utržené plechy, popadané stromy a vylézáky
na støechy. Za jejich pomoc jim patøí náš dík.
Mnozí obyvatelé naší obce však svoje nemovitos-
ti museli také opravit, èi alespoò provizornì spra-
vit, kdy až bude pøíznivìjší poèasí, budou dìlat
opravy složitìjší.

To tedy byly ménì pøíjemné stránky uplynulého
období. Je však pravda, že nejen prací živ je èlovìk
a tak mi dovolte vás trošku poinformovat i o jiných
èinnostech SDH a zaènu hned událostí v mìsíci
lednu. Tak tedy dne 20.1. 07 probíhaly souèasnì
Valné hromady SDH Èerveného Újezda v hasiè-
ské zbrojnici a SDH Zbùch v sále restaurace Ba-
ník. Zde se každoroènì hodnotí uplynulé období.
Nejlepším èlenùm je pak pøedáno ocenìní.

Pod patronací SDH Zbùch se uskuteènilo
i uspoøádání maškarního prùvodu naší obcí za úèas-
ti asi 20 masek.

Paní Špánková nájemce restaurace Baník, pak
pro dìti uspoøádala 25.2. 07 Dìtský maškarní
bál a ve stejném sále se uskuteènily další dva
plesy a to jednak Hasièský a jednak Sportovní
ples. SDH Èervený Újezd uspoøádal Hasièský ples
rovnìž v sále restaurace Baník.

V restauraci v Cihelnì pak také 24.2. 07 mìli
Valnou hromadu sportovci TJ Baník Zbùch, kde
probìhla i volba 9 èlenného výboru.

V restauraci Baník se také na 8.4. 07 pøipra-
vuje uspoøádání turnaje "Volený mariáš" v rámci
ligy Plzeò - jih. O této akci budete vèas informo-
váni podrobnìji.
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Rada obce uvolnila ze svého rozpoètu finanèní
pøíspìvek na výcvik mladých zdravotníkù  v Beèo-
vì pøi SDH Zbùch.

 V místní knihovnì ve Zbùchu se na mìsíc
duben pøipravuje ve spolupráci uèitelù ZŠ a paní
Horové výtvarná soutìž žákù ZŠ ve Zbùchu
k Mìsíci knihy. Nejlepší práce budou nejen vysta-
veny, ale i odmìnìny.

Jinak je j iž dnes možné konstatovat, že o in-
ternet v knihovnì je zejména z øad mládeže i dìtí
veliký zájem.

Naše bezesporu nejmladší generace má
za sebou také velikou událost, v místní MŠ Po-
hádka probíhal již zápis do nového školního roku
a zdá se, že dìtièky i rodièe byli spokojeni.

   Také cvièení našich nejmenších pod odbor-
ným vedením øeditelky MŠ sklízí mezi maminka-
mi a dìtmi jen samé pozitivní ohlasy. Jsme tomu
opravdu rádi a dìkujeme touto cestou nejen øe-
ditelce MŠ, ale i všem, kteøí se tohoto cvièení
zúèastòují.

Po roce nám zase klepe na dveøe i další akce
a tou je bezesporu pou� na Josefa. I když letos
doprovázená zmatky a nejastnostmi, pøece jen
se bude v Úhercích konat a to 24.a 25.3. 07.
Na tuto akci se tìší pøedevším dìti a mládež,
ale i øada dospìlých jako každý rok Úherce pøi této
tradièní akci navštíví. Nìkteøí však z nejrùznìj-
ších dùvodù do Úhercù nejdou èi nejedou,
ale v tìchto dnech zvou své pøíbuzné èi pøátele
k sobì domù, aby možná i trochu zavzpomínali
nebo jen tak poklábosil i. Tak pøátelé, a� máme
na tu pou� krásné sluneèné poèasí a a� ji stráví-
me tak, jak si to plánujeme.

No a po ètrnácti dnech po pouti nás èekají
velké svátky, totiž Velikonoce. To už k nám vtrh-
ne jaro opravdu naplno. Tak pøátelé, pøekrásné
Velikonoce, hodnì zdraví a spokojenosti a všem
zahrádkáøùm a i tìm zahrádkáøùm - amatérùm
hodnì úspìchù v nadcházející sezonì. A� naše
balkony, okna i zahrádky zase rozkvetou a tìší
nás svými pestrými kvìty zase až do pozdního
podzimu.

A ještì jedno upozornìní:
K pøíležitosti k uzavøení MJD bude na poštì

ve Zbùchu možno získat pøítiskovou nálepku
APOST "30 let od ukonèení tìžby uhlí
ve Zbùchu". Josef Skála, místostarosta

K celkové pøedstavì o stávající situaci zajištìní
èištìní odpadních vod v obci a následnì pak
k zámìru výstavby nové kanalizace je nutno øíci,
že èištìní odpadních vod je zajiš�ováno na èistírnì
v Líních. Na tuto ÈOV je v souèasné dobì napo-
jena celá obec Èervený Újezd a bytové domy
v ulicích K Letišti, V Sídlišti, Na Šachtì, spodní
èást Plzeòské ulice a ÚSP Zbùch. Èištìní odpad-
ních vod v prùmyslovém areálu ZUD a.s. vèetnì
bytových domù na nìj napojených je zajiš�ováno
samostatnì. Dále pak jsou odkanalizovány byto-
vé domy v ulici U Vleèky do areálu závodu Prefa
Zbùch, kde je zajiš�ováno èištìní samostatnou
ÈOV, stejnì tak jako dva bytové domy patøící
Stavebnímu bytovému družstvu Plzeò - sever
na návsi, které mají ÈOV u bývalého areálu firmy
Metfer. Na Starém Dole je pøevážná èást byto-
vých domù odkanalizována do prùmyslového are-
álu Èeských drah a.s. Zbylá èást nemovitostí
na Starém dole není vùbec odkanalizována, stej-
nì tak jako vìtšina domù ve Zbùchu.

Protože se Èeská republika zavázala v pøístu-
pové dohodì k Evropské unii, že obce s poètem
obyvatel nad 2.000 budou mít vyøešenu otázku
odkanalizování území do roku 2010 a zároveò
absence splaškové kanalizace zabrzdila další roz-
voj obce, bylo nutno bezodkladnì tento problém
øešit. V minulém období bylo nutno pøipravit pro-
jektovou dokumentaci na chybìjící kanalizaèní sí�
a v souèasné dobì se již realizuje výstavba, která
pøedstavuje vybudování pøibližnì 12 kilometrù
kanalizaèních sítí vèetnì pøípojek a tøí èerpacích
stanic splaškových vod. Centrální èerpací stanice
splaškových vod je umístìna za výrobním areá-
lem bývalého Metferu, druhá v areálu závodu
Prefa Zbùch a tøetí pak v areálu Èeských drah
na Starém Dole, která bude zajiš�ovat pøemístì-
ní splaškových vod ze Starého Dolu do Luèní uli-
ce ve Zbùchu. Dále pak dojde k likvidaci ÈOV
v areálu závodu Prefa Zbùch a ÈOV pro bytové
domy SBD Plzeò - sever. Výstavbou a zprovoznì-
ním splaškové kanalizace bude vyøešeno území
obce, které nebylo vùbec odkanalizováno.

V souèasné dobì je již vybudována a osazena
technologií centrální èerpací stanice splaškových
vod na návsi vèetnì výtlaku k bytovým domùm "
Na popelu", stoka " G " za novými bytovými domy
v ulici U Vleèky. Práce byly zahájeny a pokraèuje
se ve výstavbì v Hornické ulici, Petra Bezruèe,
Na Výhledech, Topolové ulici a v prostoru návsi.
Dle sdìlení firmy, která zajiš�uje výstavbu, se nej-
døíve vybuduje v ulici kanalizaèní stoka, na které
budou provedeny potøebné zkoušky a po té bude
dána do provozu. Následnì se pak budou prová-
dìt pøípojky k hranicím jednotlivých nemovitostí
a obèané se pak budou moci napojit na kanalizaci.
Všichni majitelé dotèených nemovitostí již obdr-
želi projektovou dokumentaci kanalizaèní pøípoj-
ky, kterou uhradil obecní úøad. Celkem se jedná
v obci o 401 kus kanalizaèní pøípojky. Opìt si
dovolujeme pøipomenout obèanùm, že se staví
oddìlená splašková kanalizace, do které nesmìjí
být vypouštìny deš�ové vody. Dále  platí,
že na soukromém pozemku si majitel nemovitos-
ti vybuduje kanalizaèní pøípojku dle obdrženého
projektu na vlastní náklady. Dále se projekènì
pøipravuje rekonstrukce kanalizaèního øadu v ulici
Na Šachtì.

Negativní stránkou tohoto projektu je rušivý
zásah do života obèanù v obci, pøedevším je to
v souèasné dobì všudypøítomné bahno a prach.
Jsem si plnì vìdom vzniklých komplikací zpùso-
bených výstavbou kanalizace, ale je v zájmu nás
všech ji vybudovat. Proto se obracím na obèany
se žádostí o toleranci, pochopení a spolupráci,
abychom spoleènì, bez zbyteèných problémù, tuto
akci úspìšnì dokonèili. Samozøejmì, že i již tak
špatný stav povrchù místních komunikací vezme
za své a proto je nutno již dnes myslet na jejich
celkovou rekonstrukci. O zámìru obecního úøadu
a stavu pøípravných prací ohlednì rekonstrukce
povrchù místních komunikací Vás budu milí ète-
náøi informovat v nìkterém dalším èísle Zbùšské-
ho zpravodaje.

Jiøí Hájek, starosta

Výstavba kanalizace

Sdìlení k problematice studní a vrtù:
Platnosti povolení k odbìru povrchových a podzemních vod, s výjimkou povolení k odbìrùm

podzemních vod ze zdrojù urèených pro individuální zásobování domácností pitnou vodou,
a platnost povolení k vypouštìní odpadních vod do vod povrchových nebo podzemních, která
nabyla právní moci do 31. 12. 2001, zaniká nejpozdìji dnem 1. 1. 2008, pokud nezanikne
uplynutím doby, na kterou je udìlena, je-li tato doba kratší.

Pokud žadatel (fyzická osoba) n e m á povolení k odbìru ze studny, protože se doklady ke
stavbì ani povolení o odbìru vody nedochovaly, musí požádat pøíslušný obecný stavební úøad,
tj, Mìstský úøad Nýøany, Benešova 295, odbor výstavby a ÚP, o povolení k odbìru podzemní
vody. Souèástí žádosti musí být pastportizace stavby - její rozsah doporuèujeme konzultovat se
stavebním úøadem Nýøany. Pokud vznikla studna pøed rokem 1955, má se za to, že
užívání vody se považuje za povolené. Tzn., že vlastníkù (fyzické osoby), kteøí odebírají
vodu ze studní postavených pøed rokem 1955, se souèasná kampaò netýká.

Právnická osoba se obrátí na Mìstský úøad Nýøany, vodoprávní úøad, pracovištì Plzeò,
Americká 39.

Více informací :
www.zanikpovoleni.cz
nebo volejte bezplatnì linku : 800 101 197

Jiøí Hájek, starosta
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Výzva k výmìnì
øidièských prùkazù

Na základì oznámení z Ministerstva dopravy
upozoròuje Obecní úøad Zbùch na nutnost výmì-
ny øidièských prùkazù vydaných od 1. èervence
1964 do 31. prosince 1993. Tyto øidièské
prùkazy jsou držitelé povinni vymìnit nejpozdì-
ji do 31. prosince letošního roku.

S výmìnou není dobré otálet, protože jednak
tím držitelé pøedejdou dlouhému èekání na úøa-
du (ke konci roku) a dále pak dodrží zákonem
stanovenou lhùtu. To znamená, že pøedejdou øí-
zení vozidla bez platného øidièského prùkazu, èímž
se øidiè dopouští pøestupku. Výmìna øidièských
prùkazù je osvobozena od správního poplatku,
doba trvání k vystavení nového prùkazu je až 30
dní.

Pro obec Zbùch a Èervený Újezd zajiš�uje vý-
mìnu ØP Mìstský úøad Nýøany, pracovištì Pl-
zeò, Klatovská 200 A.

www.zbuch.cz
 webové stránky obce je v souèasné dobì ve-

liký zájem, což dokazuje statistika návštìvnosti.
Od zaèátku letošního roku k 12. bøeznu 2007
navštívilo obecní stránky 2.003 lidí.  Na tìchto
stránkách uvidí návštìvník všechna úøední ozná-
mení a aktuality ze života obce. Napøíklad v pon-
dìlí 5. bøezna probìhla na celonárodním okruhu
ÈT 24 reportáž o Zbùchu, kterou mùžete shléd-
nout na tìchto stránkách ve složce novinky.
Pro zajímavost uvádíme jednu z mnoha reakcí:

Jako Váš bývalý obèan  obce Zbùch- mimocho-
dem už zde nebydlím pøes 40 let, jsem byl velmi
mile pøekvapen, jak jsou velmi intuitivnì a pøe-
hlednì zpracovány internetové stránky Vaší obce.
Na tyto mnì navedl mùj bývalý spolužák, a jsem
rád, že mohu "zpovzdálí " sledovat dìní v "mojí"
obci, kde jsem prožil kus svého života a kam se
rád ,alespoò jednou za rok vždy podívám pøi ná-
vštìvì mojí rodiny. Pøeji Vám , vedení obce a
všem obèanùm, hodnì štìstí a úspìchù, pøi roz-
voji Vaší, tak trochu stále "mojí" rodné obce .
S pozdravem Zdenìk Èeèil - Ludvíkov 62

Vrbno pod Pradìdem
Jiøí Hájek, starosta

SOKOLOVÉ INFORMUJÍ
Sokolské høištì a zámìr obce vybudovat zde "Víceúèelové høištì".
Na základì dotazù ohlednì høištì u ZŠ Zbùch, považují èlenové TJ Sokol Zbùch za správné, informo-

vat obèany o celé historii tohoto høištì.
Z výpisu pozemkových knih bylo dne 23.4.1931 vloženo podle trhové smlouvy vlastnické právo místní

TJ Sokol Zbùch na pozemek è. kat. 291/13/ nyní 603/. Po roce 1957 byl tento majetek pøeveden
na TJ Baník Zbùch. Soudním rozhodnutím z 19.2. 1996 bylo stanoveno, že TJ Baník Zbùch / ÈSTV /
, je povina s ÈOS v zastoupení Plzeòskou župou, uzavøít dohodu o navrácení majetkových práv k uvedené
nemovitosti.

Tato dohoda byla podepsána 7.5. 1996. Poté dne 20.5. 1996 podepsala obec Zbùch a Sokolská
župa Plzeòská smlouvu o výpùjèce tohoto høištì. Na základì této smlouvy je vypùjèitel zejména povinen
na vypùjèených pozemcích provádìt na svùj náklad øádnou údržbu a potøebné úpravy neinvestièního
charakteru.

V únoru 2004 se na TJ Sokol Zbùch obrátil starosta obce, pan ing. Hájek se žádostí o vyjádøení
k pøevodu "Sokolského høištì na obec Zbùch", dle dopisu na Èeskou obec Sokolskou Praha. V dopise
na Èeskou obec Sokolskou je mimo jiné konstatováno: "V roce 2003 byla zpracována studie na rekon-
strukci budovy ZŠ Zbùch a dalšího rozvoje areálu, který spoèívá ve výstavbì nové tìlocvièny, školní
jídelny a venkovního víceúèelového høištì. Èást høištì a parkovištì zasahovala do soukromého pozem-
ku, s jehož majitelem byl pøedjednán odkup. Bohužel se stalo, že majitel prodal tento pozemek jinému
zájemci na výstavbu rodinného domu. Obracíme se na vás se žádostí, zda lze uvažovat s pøevodem èásti,
nebo celého Sokolského høištì na obec Zbùch. V pøípadì Vašeho kladného vyjádøení by obec zpracovala
projektovou dokumentaci na víceúèelové høištì. Celá tato investièní akce je však podmínìna státní
dotací na výstavbu víceúèelového høištì, které by sloužilo široké veøejnosti."

Valná hromada èlenù TJ Sokol Zbùch nedoporuèila stávající pozemek sokolského høištì k bezplatné-
mu pøevodu do vlastnictví obce. Èlenové TJ Sokol však nebyli proti tomu, aby se finanèní prostøedky
obce a sokola spojily k celkové rekonstrukci sportovního areálu. Vybudování napø. bìžecké dráhy,
doskoèištì, vylepšení stavu høištì pro basketbal apodobnì.

V srpnu 2004 obdržela TJ Sokol Zbùch dopis tohoto znìní: " Víceúèelové høištì v areálu TJ Sokol
Zbùch. Na poèátku letošního roku jsme se obrátili na vaši tìlovýchovnou jednotu se žádostí o pøípadné
využití pozemku na stavbu víceúèelového høištì. K této žádosti jste se vyjádøili dopisem z 1.6. 2004,
ve kterém jste nastínili i možnou spolupráci pøi realizaci zámìru obce. Pøi následných konzultacích
se starosty obcí, kteøí již provozují víceúèelová høištì nìkolik let, nám bylo doporuèeno nìkolik zásad
pro celodenní využití høištì. Velice dùležité je totiž obslužné zázemí, které by mìlo obsahovat správce
areálu, obèerstvení, sociální zaøízení a pøípadnì i sprchy. Z tìchto dùvodù se v souèasné dobì jeví jako
nevhodné umístit víceúèelové høištì do okolí základní školy a proto se zpracovává návrh využití areálu TJ
Baník Zbùch v Cihelnì.

V dnešní dobì je ze strany obce vypovìzena smlouva o výpùjèce sokolského høištì. Podle mínìní
èlenù by mìl areál TJ Sokol Zbùch sloužit široké veøejnosti ke sportovnímu využití a to bezplatnì.
Považujeme tuto plochu za velmi vhodnou k trávení volného èasu dìtí a školákù ve Zbùchu. Je zatrav-
nìná, chránìná proti pøímému slunci korunami vzrostlých stromù. Uprostøed obce se jedná o jediné
místo, kam mohou všechny dìti bez rozdílu kdykoliv pøijít, hrát si a sportovat. Rádi bychom, aby si toto
místo tuto výsadu zachovalo i do budoucnosti. Vìøíme, že náš názor pøijmete s pochopením.

Starostka TJ SOKOL Zbùch, Lydie Bayerová

Úherecká pou�
mohla být ve Zbùchu

Vzhledem tomu, že se v obci Úherce po øíjno-
vých komunálních volbách v roce 2006 rozpadlo
zastupitelstvo, hrozilo, že vyhlášená pou� v Úher-
cích nebude. Jedním z východisek z této situace
bylo, že se pou�  bude konat ve Zbùchu na návsi.
Obecní úøad vstoupil tedy do jednání se zástupci
majitelù stánkù a atrakcí, jehož výsledkem byl
návrh na uspoøádání pouti. Pøibližnì osmdesát
prodejních stánkù mìlo být rozmístìno v prosto-
ru návsi a s pou�ovými atrakcemi se pak poèítalo
na louce v prostoru za hasièskou zbrojnicí. Z to-
hoto dùvodu byly pozastaveny výkopové práce
pøi stavbì kanalizace v prostoru návsi a byla za-
hájena výstavba stok v jiných ulicích s vìdomím,
že bude narušena logická posloupnost výstavby,
to znamená, že stoky se budou budovat od cen-

trální èerpací stanice splaškových vod smìrem do
jednotlivých ulic. Zároveò byli osloveni èlenové
místních hasièù, kteøí vyšli ochotnì vstøíc obecní-
mu úøadu s požadavkem na zajištìní poøadatel-
ské služby v prùbìhu pouti. Samozøejmì se ne-
zapomnìlo ani na místní podnikatele a ÚSP
Zbùch, kteøí by o pouti prodávali své výrobky.
Také èlenové TJ Baník Zbùch nabídli pomoc s
organizací poutì. Vše však nakonec dopadlo úplnì
jinak. Dosavadní starosta obce Úherce ve spolu-
práci s hejtmanem Plzeòského kraje našli øešení,
které umožòovalo legálnì uskuteènit pou� v Úher-
cích. Organizace poutì vèetnì vyøízení všech po-
tøebných povolení se ochotnì ujali úhereètí dob-
rovolní hasièi. Díky nim se mohla tradièní pou�
uskuteènit opìt v Úhercích.

Jiøí Hájek, starosta

Základní škola Zbùch
vychází dìtem i rodièùm

vstøíc
ZŠ Zbùch oslovila žáky a zejména jejich rodièe s
žádostí o spolupráci pøi výbìru volitelných pøed-
mìtù, jež mají doplnit výuku pøedmìtù povin-
ných. Informovala rodièe o své nabídce, ve které
se objevují cizí jazyky, informatika, sportovní a
pohybová výchova, ale i semináøe ze zemìpisu a
dìjepisu a další. Všechny tyto pøedmìty mají
pomoci žákùm pøipravit se na svá budoucí povo-
lání, èi další studia. Rodièùm bylo dokonce umož-
nìno nabídku pøedmìtù doplnit vlastními návrhy.
Výsledkem této spolupráce bude rozvrh na pøíští
rok, který bude zase o nìco více odpovídat pøed-
stavám rodièù a zájmùm dìtí.
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 Letos již potøetí se vydalo 27 dìtí ze Zá-
kladní školy ve Zbùchu a Stoda, spoleènì s 9
dospìlými na zimní rekreaci do Hojsovy Strá-
že. Tam na všechny èekalo pøíjemné ubytová-
ní v chatì "Šumava", která v minulosti slouži-
la k podobné rekreaci zamìstnancùm kdyò-
ských strojíren. Ve ètyøpodlažní budovì našli
veškeré pohodlí!

Bohužel, jen to nejdùležitìjší chybìlo - sníh
a proto místo radovánek na sjezdovkách se
chodilo na vycházky do okolní pøírody.

Rád bych touto cestou chtìl podìkovat
všem sponzorùm, kteøí se podíleli na zdár-
ném prùbìhu rekreace, jak v podobì zajištì-
ní stravy, tak i dopravy.

Vìøíme, že hned tak brzo se nebude opakovat letošní zima a naopak oprávnìnì budeme doma
nakládat lyže a "prkna" a øešit dilema, zda máme v poøádku lyžaøskou výstroj. R. Hrdlièka

ZIMNÍ REKREACE NA ŠUMAVÌ DÌTI ZE ZŠ ZBÙCH
POMÁHAJÍ

NEMOCNÝM DÌTEM
Na naší Základní škole probìhla dobroèinná

akce Fondu Sidus, jejímž hlavním cílem bylo zís-
kat finanèní prostøedky ke zlepšení života dìtí s
onkologickými onemocnìními a dìtí v pøedtrans-
plantaèní a potransplantaèní léèbì. Prostøedky
získané ze sbírky pøedstavují pomoc pro dìtské
pacienty z Pediatrické kliniky Fakultní nemocnice
v Motole a z Kliniky dìtského lékaøství Fakultní
nemocnice s poliklinikou v Ostravì.

Pøispìt bylo možno zakoupením pøedmìtù s
logem dobroèinného Fondu Sidus, jednalo se o
magnetické hvìzdy, náramky a klíèenky. Díky
ochotì dìtí a jejich rodièù byla vybrána nemalá
èástka 5430 Kè. Dobré srdce a chu� pomáhat
tedy našim dìtem rozhodnì nechybí.

Alena Støíteská, uèitelka ZŠ

VÝSTAVA V ZÁKLADNÍ ŠKOLE
S pracemi dìtí se mohli seznámit návštìvníci výstavy, která se konala od

18. do 20. prosince 2006 v budovì základní školy. Námìtem prací nemoh-
lo být v tomto období nic jiného, než Vánoce.

VÁNOÈNÍ AKADEMIE
ZÁKLADNÍ ŠKOLY ZBÙCH

Dne 15. prosince 2006 se ve spoleèenském sále restaurace Baník kona-
la vskutku velkolepá akce. Základní škola Zbùch zde uspoøádala Vánoèní
akademii, jejímž prostøednictvím jsme, za bohaté úèasti, oslavili 75. výroèí
položení základního kamene této instituce.

Celým veèerem diváky provázely žákynì 9. roèníku Marie Míková a Eva
Èerná, jež se tohoto nelehkého úkolu zhostily se ctí. Na úvod bylo pøipome-
nuto nìkolik zajímavostí
z historie základní ško-
ly a hned poté se ujaly
slova nejmenší žáèci s
básnièkami. Následova-
ly taneèní kreace, hra
na flétnu, zpìv a dokon-
ce i dramatizace pohád-
ky, to vše za bohaté
podpory publika, jež èí-
talo pøes 200 divákù.
Na úspìchu této akce
mají podíl jak vøelé pu-
blikum, tak i  všichni
úèinkující žáci, ale i pe-
dagogických sbor a ve-
dení školy. Právì s je-
jich pomocí se vše po-
daøilo uskuteènit.

Na závìr celého ve-
èera si všichni spoleènì
zazpívali nìkolik koled a s vánoèní atmosférou v srdcích se hrdí rodièe,
spokojené dìti a vùbec všichni rozešli do svých domovù.

ZÁKLADNÍ ŠKOLU
NAVŠTÍVIL MIKULÁŠ

Všechny dìti na prvním stupni Základní školy Zbùch mìly možnost pøe-
svìdèit se, jak jejich chování hodnotí Mikuláš, èerti a andìlé. Právì tyto
postavy totiž ovládly  4. prosince 2006 v dopoledních hodinách naši základ-
ní školu. Dìti si pro nezvyklou návštìvu pøipravily písnièky, básnì, nìkteøí
také zatancovali. A protože se nad tìmito vystoupeními rozplývali i èerti,
zùstal nakonec jejich pytel prázdný a všichni žáèci si spokojenì vychutnávali
dobroty nadìlené andìly. A jedna perlièka na závìr, v kostýmech tìchto
kouzelných postav se neskrýval nikdo jiný než žáci 9. roèníku, ale tohle
dìtem neprozrazujte.
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ZÁPIS DÌTÍ
DO 1. TØÍDY

V úterý, 6. února 2007 v odpoledních hodi-
nách probìhl zápis dìtí do 1. tøídy ZŠ ve Zbùchu
pro školní rok 2007 / 08.

1. Kristýna Bednáøová Zbùch
2. Daniel Budín -"-
3. Václav Cejnar -"-
4. Diana Dolejšová Èervený Újezd
5. Marek Hágr Starý dùl
6. Anna Hatajová Zbùch
7. Linda Hettlerová -"-
8. Veronika Koøínková -"-
9. Jakub Kowalczyk Starý dùl

10. Veronika Kušnierová Zbùch
11. Tomáš Liška -"-
12. Denis Lorenc -"-
13. Michaela Meszarosová -"-
14. Lukáš Mežárka -"-
15. Eliška Milotová -"-
16. Denisa Nesvadbová Chotìšov
17. Sandra Papežová Zbùch
18. Michaela Pechová -"-
19. Eva Pomajblíková -"-
20. Václav Procházka -"-
21. Anna Spilková -"-
22. Natálie Šindeláøová -"-
23. Josef Václav -"-
24. Anna Vaòková Úherce
25. Lukáš Vodièka Zbùch

VÍTÁNÍ OBÈÁNKÙ
V úterý, 27. února 2007 od 16 hodin provedl místostarosta Josef Skála slavnostní uvítání dìtí do

života v naší obci. Pøi slavnostním obøadu podepsali rodièe dìtí do pamìtní knihy slib, že ze svých dìtí
vychovají øádné a èestné obèany Èeské republiky.
DÌTI, KTERÉ JSME PØIVÍTALI DO ŽIVOTA:
1. Martin ŠÈEPKA
2. Dominika HAIŠMANOVÁ
3. Jan NEJDL
4. Jiøí DVOØÁK
5. Matìj FRÝZA
6. David NÌMEC
7. Magdaléna ŠVAJKOVÁ
8. Jiøí STØEŠTÍK
9. Klára ŠRAJBEROVÁ

10. Andrea BLAŽKOVÁ

Všem dìtem i rodièùm pøejeme
pevné zdraví, hodnì pohody a lás-
kyplný domov, rodièùm pak radost
z rostoucích dìtí.

Vítejte,
noví obèánci !!!

Dobøí rodièe dávají svým dì-
tem koøeny a køídla. Koøeny
proto, aby vìdìly, kde jsou
doma a køídla proto, aby moh-
ly odletìt a vyzkoušet si to,
co se nauèily.

B. Youngová

pokraèování na str. 6

Mateøská škola POHÁDKA Zbùch
POHÁDKA u Spejblù

Mikuláš je dávno pryè, ale nedá mi abych se s Vámi
nepodìlila o naše zážitky s ním spojenými. Naše dìti
jej prožily opravdu netradiènì.

Dlouho jsem pøemýšlela, jak dìti letos pøi této
pøíležitosti potìšit. Až po náhodné procházce Prahou
se mé kroky zastavily pøed divadlem Spejbla a Hur-
vínka. Zvìdavost mi nedala a vstoupila jsem. V tom
okamžiku na mne dýchla atmosféra mého dìtství.
Tato klasika èeského loutkáøství potìšila už mnoho
generací.  Je tøeba ji dopøát i našim dìtem. A bylo rozhodnuto, jedeme do Prahy! V nabídce nás zaujalo
pøedstavení "Hurvínkùv Mikuláš".

Vše potøebné bylo zaøízeno a my jsme 23.11. uhánìli smìr Praha. Dìti byly natìšené a my plny
oèekávání ale i strachu, jak to vše zvládneme. V divadle jsme usedli do prvních øad a mìli vše jako
na dlani.

Spejbl s Hurvínkem a Mánièkou rozehráli kouzelný pøíbìh o tom, jak nejlépe jeden druhému udìlat
radost s pøekvapením, kdy na Mikuláše je vše navíc spojeno se sladkou nadílkou. Jaké bylo ale neèekané
pøekvapení, když Hurvínek - èert potkal ve sklepì u uhlí  èerta - Spejbla . Obìma se rozklepala kolena
a pohotový Hurvínek ze strachu praštil èerta - Spejbla lopatou a s pokøikem: "Ve sklepì nám chcípl èert."
uhánìl za bábinkou. Vše nakonec dobøe dopadlo. Jenom tu nadílku, než se na ní dostalo staèil zbaštit
Žeryèek.

Dìti se srdeènì smály a vùbec nikoho nenapadlo, že by se snad mìl èerta bát.
Laskavý humor Spejbla a Hurvínka potìšil nás všechny.
I pøes poèáteèní obavy jsme vše bez potíží zvládli. Zbyla i chvilka na procházku Prahou. Naše dìti jsou

opravdu hodné a ukáznìné. Musíme je pochválit!
Mikuláš a èert zavítal také do školky. Tentokrát už bez legrace. Ale ani to nás nezaskoèilo, za pytlík

plný dobrot pøece stojí zazpívat ne?
Dárkové balíèky dìtem pøipravil obecní úøad. Mockrát dìkujeme!

Hurvínek v POHÁDCE
O vánocích nás opìt èekalo pøekvapení. Spejbl a

Hurvínek pøijeli na návštìvu k nám  do POHÁDKY.
V pøedvánoèní nabídce jsem objevila marionety

Spejbla, Hurvínka a Mánièky a opìt bylo rozhodnu-
to. V nabídce  pohádek na CD jsem tentokrát vybra-
la "Vánoce u Spejblù". Teï to bylo ale na nás. Uèitel-
ky secvièily s loutkami divadelní scénku za doprovo-
du pohádky z CD.

Na vánoèním posezení s rodièi na nás opìt pro-
mluvil Spejbl a Hurvínek se svými kamarády. Dìti
mìly možnost vidìt  jak u Spejblù vyøešili vánoèní dárky. Který dárek je vlastnì ten nejlepší? Pøece ten,
který by nás samotné nejvíce potìšil. Jak to dopadlo? Nejdøíve se všichni divil i. Bábinka dostala
panenku, Mánièka klubíèko vlny na pletení, Spejbl motorku na hraní, Hurvínek klobouk. Jenom Žeryk
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OBECNÍ KNIHOVNA
— 2006 —

Poèet knih v knihovnì ........................ 9.308
Poèet ètenáøù ...................................... 201
Poèet návštìvníkù ............................. 1.029
Výpùjèky celkem ............................... 6.344
z toho nauèná ...................................... 452
beletrie pro dospìlé ........................... 3.611
Nauèná pro dìti ................................... 370
beletrie pro dìti ................................ 1.911

Do knihovny vás zve Kateøina Horová

NAŠI JUBILANTI
Leden Rùžena Radová
Únor Anna Buchalová

Kateøina Lischková
Alžbìta Hermannová
František Thierl

Bøezen Václav Baxa
Jitka Vacínová
Libuše Schmidová
Stanislava Kojzarová

pokraèování ze str. 5

v tom mìl od zaèátku jasno - kost je to pravé pro
pejska. Staèilo však jen na chvilku zhasnout a
každý dárek si našel toho správného majitele.

Hádejte jakého! To bylo radosti.
Dìti pohádku sledovaly s napìtím na koberci

v hernì, chvílemi pimprlatùm i napovídaly a stále
se k divadlu pomalu pøibližovaly. Nakonec se každý
chtìl s Hurvínkem pozdravit, pohladit si ho. Hur-
vínek se s diváky rozlouèil písnièkou a taneèkem
na pódiu divadýlka.

Hurvínek a Spejbl teï odpoèívají v šuplíku a
èekají na další vhodnou pøíležitost. V každé tøídì
se na dìti dívají z plakátu . Jsou to naši milí
kamarádi a máme je rádi.

Vždy� to jsou pøece také Plzeòáci!
Dík tentokrát patøí všem uèitelkám MŠ.

Bacíková Nadìžda
øeditelka MŠ

Ohlédnutí do historie fotbalu ve Zbùchu ...

85. VÝROÈÍ ZALOŽENÍ FOTBALU
V NAŠÍ OBCI  -  1922  -  2007

Zaèátky tohoto kolektivního sportu v naší obci
se datují od roku 1922. V té dobì nìkolik mla-
dých chlapcùm, mezi nimi byli napø. V. Gabriel,
Vojtìch Èerný, František Cink, A. Cink, V. Bla-
hník, František Thierl, J. Hašek a nìkolik dalších
dalo podnìt k založení fotbalového klubu SLO-
VAN. Šlo pøedevším o havíøe, kteøí mìli jen jedi-
né pøání - hrát kopanou. Tehdejší situace však
nebyla jednoduchá. Scházely finanèní prostøed-
ky, nebyla ani zkušenost ve vìci vedení kolekti-
vu. Proto se také poèáteèní èinnost vyznaèovala
urèitým chaosem a živelností.

SLOVAN byl zakládán za velmi tìžkých pod-
mínek, myšlenka byla nepochopena jak u nìkte-
rých hráèù, tak i u veøejnosti. Ale kteøí prùkopníci
to mìli v minulosti lehké? Chlapci se nevzdali.
Bylo rozhodnuto, každý èlen klubu odevzdá
do spoleèné pokladny 20 korun, aby mohl být
zakoupen míè a další nutné pomùcky. Vše bylo
uschováno v hostinci paní Vaškové, kde se mladý
kolektiv scházel.

Již výsledek prvního utkání, které bylo sehrá-
no s místní nìmeckou XI., byl neuvìøitelný: SLO-
VAN zvítìzil 22 : 0 a snad to bylo vùbec nejvyšší
vítìzství našich fotbalistù po dnešní dobu. Branky
tehdy tvoøily stromy, scházely i dresy, ale co bylo
rozhodující - nescházel ten správný sportovní zá-
pal, který tak èasto v souèasné dobì u nìkterých
hráèù postrádáme.

V pøíštím roce, 1923, po dohodì s místní
Dìlnickou tìlovýchovnou jednotou, hrál SLOVAN
svoje další utkání na letním cvièišti DTJ. Spoleè-
nì s jejími èleny upravovali hrací plochu a zakrát-

ko obdrželi od øeditele tehdejšího Masarykova
jubilejního dolu, pana Jareše, svoje první branky.
I to byla pro zaèínající klub velká pomoc, protože
pøíjmy byly pro malý zájem veøejnosti o kopanou,
velmi malé. Nejednou bylo tøeba i sáhnout
do vlastní kapsy a vyplatit náhradu soupeøi. Proto
také bylo rozhodnuto provést nábor dalších chlap-
cù. Byly poøádány taneèní zábavy a veselice.
Z výtìžku mohly být zakoupeny opravdu jen ty
nejnutnìjší vìci.

Velké riziko hrozilo v pøípadì zranìní. Nejen,
že poškozený sportovec neobdržel finanèní od-
škodnìní, ale hrozila mnohem horší vìc - mož-
nost propuštìní. Další "ranou" bylo ukonèení spo-
lupráce s místní DTJ, která vzhledem k odchodu
celé øady chlapcù z tìlocvièny na fotbalové høištì,
vypovìdìla smlouvu o zapùjèení høištì. A tak
zajíždìlo mužstvo SLOVANU na høištì soupeøù.
Hrálo se v Líních, Nýøanech, Stodì, Dobøanech,
Chotìšovì a Holýšovì, ale dokonce až v Pøešti-
cích.

Toto období se vyznaèovalo také mnoha nedo-
statky organizaèního rázu. Nebyly vedeny zápisy
o èinnosti, nebyla urèena výše pøíspìvkù, záleže-
lo na každém, jakou èástkou pøispìl. Po jednání
s místním SOKOLEM se znovu vrátila možnost
hrát pøed domácími diváky na letním cvièišti. Zde
se také uskuteènil zápas s vojenskou XI.
z Chotìšova, kterému pøedcházel koncert vojen-
ské hudby. Konec 1. èásti

Použity materiály z archivu
bývalého kronikáøe naší obce
pana Stanislava Schejbala.

... a pohled do budoucnosti:

Nenechte si ujít ...
Dovolte mi jménem Obecního úøadu ve Zbù-

chu a Komise 750 let obce Zbùch pozvat Vás na
VÝSTAVU K 30. VÝROÈÍ UKONÈENÍ
TÌŽBY ÈERNÉHO UHLÍ NA DOLE
OBRÁNCÙ MÍRU VE ZBÙCHU, která se
bude konat v prostorách našeho obecního úøadu
od pátku 30. 3. 2007 (VÝSTAVU ZAHÁJÍ V
16  HOD. BÝVALÝ ØEDITEL ZUD  ING. VÁC-
LAV GRUBER,  BÝVALÝ ØEDITEL DOM ING.
ZDENÌK ÈELUSTKA A STAROSTA OBCE
ZBÙCH ING. JIØÍ HÁJEK) do pondìlí 2. 4. 2007.

VÝSTAVA BUDE OTEVØENA

V HODINÁCH:

PÁTEK 30. 3. OD 16 - 19 HOD.

SOBOTA 31. 3. OD 9 -  16 HOD.

NEDÌLE 1. 4. OD 9 -  16 HOD.

PONDÌLÍ 2. 4. OD 9 -  12 HOD.
R. Hrdlièka

— POZVÁNKA —
Ve ètvrtek dne 5. dubna od 16 hodin
se koná na obecním úøadì prodejní vý-
stava velikonoèního zboží a dekorace.
Úèast pøislíbil i výrobce pomlázek.

PODÌKOVÁNÍ
JUBILANTKY

"Dovolte mi, jménem svým a celé rodi-
ny, podìkovat Obecnímu úøadu ve Zbù-
chu a Janì Hlavaté z Okresního úøadu
sociálního zabezpeèení Plzeò - sever, za
milou pozornost pøi oslavì mého význam-
ného životního výroèí".

  Kateøina Lischková

! VÝZVA K ZAPLACENÍ !
Majitelé psù, kteøí ještì nemají

za své "miláèky" zaplacen
poplatek, nech� tak uèiní.
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VYBRÁNO Z NAŠÍ KRONIKY - 1956
Dle soupisu je v naší obci ku dni 31.3.1956 -

638 radiopøijímaèù a 7 televizorù.
Pøipomenuto Okresní správì silnic ve Stodu

na špatný stav silnic od støední školy smìrem
k dolu Obráncù míru a žádáno o opravu.

Zástupci MNV a ZV DOM v záležitosti stavby
kultur. domu na Ústøední radì odborù v Praze.

Vydán pøísný zákaz pobíhání drùbeže na uli-
cích a v polích a stanovena pokuta 20.- Kè.

Práce na budování Stadiónu pokraèuje velmi
pomalu následkem nedostatku pracovních sil.
Nejvìtší pochopení a zásluhy mají František Hu-
línský a Josef Amerling.

1. záøí odjedou do školy v pøírodì v Hojsovì
Stráži 2 tøídy 5. roèníku. Poplatek na den za dítì
èiní 8.- Kè.

Mužstvo dorostu Baníku Zbùch, oddíl kopané
se umístil na 1. místì v kraji a sehrán celostátní

zápas v Praze. MNV odmìnil všechny hráèe kni-
hou s vìnováním. Dorostenci zavázali se zajistiti
pro JZD 1 noèní výmlat.

Vedoucím místního kina ustanoven se schvá-
lením MNV, s. Štoger. Práce na rozšíøení kina
mají býti skonèeny do konce roku. Kino nebude
rozšíøeno, bude jen prodlouženo, zøízena bude
šatna, hledištì bude míti spád a 2 promítaèky.

Práce úèetního Adolfa Ulricha zhodnocena jako
velmi dobrá a na okresní konferenci JZD vyhlá-
šen jako nejlepší úèetní v okrese.

V r. 1956 se narodilo 39 živých dítek - 22
dìvèátek / 17 chlapeèkù. Po narození zemøelo 1
dítko. Sòatkù uzavøeno 11, z toho pro Zbùch 7.
Zemøelo 28 osob, z toho 13 žen a 15 mužù.
Zpopelnìno 14 osob. Vodní srážky: celkem 428
m/m, nejvìtší v èervnu 105.5 m/m, v srpnu 82.5
m/m, v øíjnu 67.4 m/m.

30. VÝROÈÍ OD UKONÈENÍ TÌŽBY
ÈERNÉHO UHLÍ NA DOLE OBRÁNCÙ MÍRU
VE ZBÙCHU . . .

. . .  Zbùch býval až do konce 19. století malou bezvýznamnou zemìdìlskou obcí, která ležela na
hlavním silnièním tahu Plzeò-Domažlice. Koncem 19. a poèátkem 20. století zde byly otevøeny dva
hlubinné doly (Austria a Austria jubilejní; pozdìji Dùl v Týnci a Dùl obráncù míru), které tìžily mimoøád-
nì kvalitní èerné uhlí. Souèasnì s otevøením dolù zaèala obrovská pracovní migrace, která zapøíèinila
demografický, ale i stavební rozvoj celé lokality. Vliv na vývoj obyvatelstva obce mìla i druhá svìtová
válka, bìhem níž Zbùch, jako okrajová obec u protektorátní hranice, pøipadl Velkonìmecké øíši. Pová-
leèné odsuny Nìmcù a doosídlování se promítly i do demografického charakteru obce. Uhlí bylo po roce
1950 jedním z nejžádanìjších artiklù socialistického Èeskoslovenska, a tak díky tìžbì se místní obec
mohla rozvinout do prùmyslového malomìsta, nebo� Dùl obráncù míru (DOM) zamìstnával v prùmìru
1500 zamìstnancù a Dùl v Týnci zhruba 800 pracovníkù. Západoèeské uhelné doly podporovaly rozvoj
obce jak po stránce kulturní, tak i po stránce stavební. Vybudováno zde bylo  nìkolik bytových a
rodinných domù pro zamìstnance šachty, hornické uèilištì, v nìmž bylo zapsáno 400 uèòù a obrovský
kulturní dùm s kapacitou pro 500 lidí.   Zbùch se stal kulturním støediskem celého okresu Plzeò-sever.
Jeho bohatá kulturní tradice však zanikla spolu s ukonèením tìžby na Dole obráncù míru v roce 1977.
Po ukonèení dolování se èást horníkù pøesunula na blízký dùl Krimich II. v Tluèné a na povrchu bývalého
DOM probíhaly ukonèovací práce. Lidé však ztratili možnost získat zamìstnání pøímo v obci, a tak tuto
situaci museli zaèít øešit dojížïkou do blízkých obcí nebo nedaleké Plznì. Dojíždìní za prací se promítlo
i do života obce, v níž veškerý spoleèensko-kulturní život zanikl . . .

(VÝÒATEK DIPLOMOVÉ PRÁCE - "TRANSFORMACE OBCE V SATELITNÍ VESNICI" -  STUDENTKY
ZÁPADOÈESKÉ UNIVERZITY V PLZNI, KATEØINY LANGMAIEROVÉ ZE ZBÙCHU)

FEJETON
Pamatuji si, že za socialismu se vyžadovalo,

abychom nejradìji všichni napø. žili v panelových
domech, jezdili v autech nìkolika znaèek, objed-
návali si zahranièní dovolené od východonìmec-
ké Rujany po Zlaté písky v Bulharsku.

V dnešní dobì se naopak všichni lišíme rùzný-
mi styly bydlení, jezdíme v rùzných znaèkách aut
západních výrobcù a na dovolenou jezdíme do tìch
vzdálených míst svìta, která jsme znali jen
z cestopisných knih.

Pøiznám se, že se øadím mezi ty, kteøí rádi
poznávají cizí kraje a tak za necelých 16 let jsem
procestoval nìkolik evropských zemí. Pøi tìchto
mých cestách si prakticky neustále všímám rùz-
ných malièkostí a posuzuji, zda by ten èi onen
pøíklad nešel aplikovat do našich podmínek a nebo
naopak se èasto zamýšlím, proè to èi ono nejde
dìlat stejnì, jako jinde v zahranièí.

Tak napø. v Norsku mají hezký zvyk, že když
rodina si vyjede na víkend do pøírody, první vìc,
kterou udìlají pøi pøíjezdu na chalupu, vyvìsí na svùj
stožár státní vlajku.

My èasto naopak pøed svá obydlí stavíme bez-
peèné hradby a na veøejné budovy instalujeme
bezpeènostní kamery.( V souèasnosti uvažuje
o této možnosti i náš obecní úøad, konkrétnì
na budovu zastávky ÈD ).

Druhý pøíklad mohu uvést ze Švýcarska, kde
nemají armádu v té podobì, jako u nás, ale pro-
tože jsou neutrálním státem, mají tzv. domobra-
nu. Každý muž, starší 22 let, který prošel škole-
ním, musí pravidelnì absolvovat výcviky a pokud
nemá øádnou omluvenku, hrozí mu vìzení. Domù
si vyzvedávají nejenom výstroj, ale i výzbroj
v podobì rùzných zbraní. Umíte si pøedstavit, že by
nìco podobného mohlo fungovat u nás? Myslím
si, že by Blesk èi Aha nevycházel jednou dennì,
ale vícekrát.

A do tøetice si dovolím pøipomenout zajímavý
postøeh ze sousedního Bavorska. Každým rokem,
vždy na zaèátku školního roku, v rámci nìmecké-
ho jazyka tam jezdím, jako doprovod, s žáky 6.
tøíd ze Základní školy ve Stodì. Pokaždé navštì-
vujeme sklárnu v Bodenmaisu a další zajímavosti
v jeho okolí. Vždy konèíme celodenní výlet v pro-
dejnì ALDI, kde si dìti rády kupují rùzné dobroty
a pro své nejbližší doma nakupují drobné dárky.
Naposledy se nám stalo, že jedno z našich dìtí si
pro sebe koupilo menší nožík a rodièùm chtìl
udìlat radost koupí rumových pralinek. Jaké bylo
naše pøekvapení, když pokladní  tomuto dítìti
vylouèila z prodeje oba tyto výrobky, s odùvodnì-
ním, že nožíkem mùže ohrožovat další dìti
a v pralinkách že je procento alkoholu.

Z našeho pohledu mírnì pøehnané odùvodnì-
ní, na druhou stranu musíme souhlasit, že právì
tìmito preventivními opatøeními stát ovlivòuje
výchovu mládeže. Pøi této vzpomínce se mi vyba-
ví situace, jak stojím ve frontì pøed kterýmkoliv
novinovým stánkem u nás a prodejce prodává 14
- 15 letým cigarety.

Mùžeme se pak divit, že èást naší mládeže,
nedodržuje žádné zásady slušného chování, té-
mìø vše nièí a nic jí není svaté?

R. Hrdlièka

MASOPUSTNÍ
PRÙVOD

V sobotu, 10. února uspoøádali hasièi ze
Zbùchu již tøetí roèník masopustního prùvo-
du obcí. Po osmé hodinì ranní se zaèaly
scházet masky do restaurace Baník a po
deváté hodinì se vydaly na pochod obcí za
doprovodu myslivecké kapely Atlas, pod ve-

dením Mirka Èepického z Horšic na Pøeš-
ticku.

Novinkou letošního masopustu byli "prás-
kaèi" ze sousedního Mantova, kteøí se na-
šim obèanùm velice líbili a právem sklidili
zasloužilý obdiv pøi pøedvádìní svého umì-
ní s bièem. Na závìr masopustu byla zvo-
lena nejlepší maska prùvodu, kterou byla
maska pøedstavující miminko.

R. Hrdlièka
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Ještì máme v živé pamìti øádìní
silného vìtru ze ètvrtka, 10. èerv-

na pøed necelými tøemi léty (ZZ 3/04), kdy kroupy o velikosti pingpongového
míèku ponièily nespoèet skleníkù na zahradách, vítr rozbil více jak dvacet
støech v naší obci a vyvrátil mnoho stromù.

Podobná situace nastala letos, též ve ètvrtek, 18. ledna, kdy se zaèala
naplòovat pøedpovìï meteorologù, že po 15. hodinì zasáhne naše území
velice silný vítr, který bude v noèních hodinách doprovázen pøívalovými dešti.

V sousedním Nìmecku dali meteorologové tomuto orkánu název Kyrill,
který opravdu ve veèerních hodinách dosáhl znaèné intenzity. Po 20. hodinì
byla bez elektrického proudu spodní èást obce a už o hodinu pozdìji do pùl
noci monitorovali v terénu situaci starosta, místostarosta a jednotka SDH,která
zùstávala v pohotovosti až do ranních hodin. V noèních hodinách byla
na vrcholu Snìžky napøíklad namìøena rychlost vìtru 216 km/h. V pátek
ráno, když se již vítr uklidnil, byly zapoèaty práce na odstraòování následkù
nièivého orkánu.Ve vìtšinì pøípadù došlo k poškození støech domù a vyvrácení
stromù. Z dùvodu pøerušené dodávky elektrické energie, byla mimo provoz
mateøská školka.

Poranìní osob nebo úmrtí zpùsobené následkem silného vìtru nebylo
hlášeno. Jiøí Hájek, R.Hrdlièka

Sportovní akce žákù ZŠ
Na dveøe již klepe jaro a jako již tradiènì pøináší s sebou

velice pestrou nabídku sportovních soutìží a turnajù pro žáky
základních škol. Zde je výèet sportovních akcí, kterých se zú-
èastní i žáci naší školy.

Název mìsíc  konání tøída
Okresní kolo ve florbale mladších žákù bøezen/duben VI-VII
Okresní kolo v minikopané starších žákù duben VIII-IX
Coca-Cola Cup (kopaná, žáci) duben/kvìten VI-IX
Okresní kolo v basketbalu starších žákù bøezen/duben VIII-IX
Okresní kolo v basketbalu mladších žákù duben/kvìten VI-VII
Atletické závody (bìh,štafety-žákynì) kvìten VI-IX

NAŠI OBEC NAVŠTÍVIL ŠTÁB
ÈESKÉ TELEVIZE

Na zaèátku bøezna k nám zavítal štáb ÈT 24, kde redaktor Karel Voves-
ný se zajímal o problematiku haldy ve Zbùchu.

Pøedpokládáme, že ne všichni jste sledovali tuto reportáž v televizi a tak
si vám ji dovolujeme nabídnout tak, jak je zachycena na webových stránkách
našeho obecního úøadu.

Na haldì ve Zbùchu vyroste les a možná i sjezdovka
Lidé ve Zbùchu na Plzeòsku by se mìli brzy zbavit problémù, které pro nì

znamená obrovská halda po dùlní èinnosti. Pøedevším prachu, který desítky
let zužuje celou obec. Halda projde postupnou rekultivací, která má zmìnit
šedivou skládku suti na zelené výletní místo.

Nechtìná dominanta Zbùchu má za nìkolik let vypadat jinak. Nebude
šedivá, ale krásnì zelená a porostlá stromy. Lidé se tìší nejen na nové
panorama, ale hlavnì na to, že se ve Zbùchu po mnoha desítkách let
pøestane prášit.

Napøíklad zdejší základní škola musela až do výmìny oken dokonce
pøizpùsobovat zvíøenému prachu vyuèování. Uèebny s výhledem na haldu
byly pøi východním vìtru podle øeditele Václava Sádla nepoužitelné: "Ve
tøídách byla špína;prach, ale hlavnì vadil našim dìtem ze zdravotního hle-
diska".

Rekultivací má bezútìšná prùmyslová krajina získat nový smysl a starosta
Zbùchu, Jiøí Hájek se tìší na výletní místo s rozhlednou a dodává, že na
umìlém kopci by mohla vyrùst i umìlá sjezdovka. Lyžaø Jiøí Šneberk si
myslí, že by dùlní halda byla pro sjezdaøe atraktivní místo. Sám ji pøed 10
lety s pøáteli z Plznì sjíždìl bez snìhu - po kamení. Na adrenalinový zážitek
Jiøí Šneberk dodnes vzpomíná, ale k jeho opakování se zatím neodhodlal:
"Bylo to docela nebezpeèné, ale když máte poøádnì silný va�ák, tak se vám
nemùže nic stát".

Firma ZUD Zbùch, která rekultivaci provádí, nám žádné podrobnosti
neupøesnila. Øeditel Jaroslav Tauer odmítl odpovìdìt na základní otázky.
Jestli ve Zbùchu nakonec bude sjezdovka nebo jak dlouho rekultivace potr-
vá, jsme se nedozvìdìli. Karel Vovesný - Rudolf Hrdlièka

Stalo se . . .
. . . Dívka kryla zlodìje
V mìsíci záøí loòského roku 20letá dívka ze Zbùchu pomáhala pøi vloupá-

ní do osobního automobilu znaèky Ford Eskort. Podle všeho hlídala, jestli
nìkdo nejde, zatímco pachatel rozbil okno pravých dveøí u auta zaparkova-
ného ve Vejprnické ulici v Plzni. Zlodìj ukradl z vozu autorádio za 8.000.-
Kè.

. . . Bìhem oslavy zmizel fo�ák
V sobotu 16. prosince 2006 probíhala ve veèerních hodinách v restauraci

" V Cihelnì " soukromá oslava padesátin místního obèana. Když byla zábava
v nejlepším, vloudil se do spoleènosti zlodìj, který ukradl jednomu z hostù
digitální fotoaparát v hodnotì 10.000,- Kè. Zlodìj se z uloupené vìci dlou-
ho netìšil, protože byl záhy dopaden majitelem fotoaparátu.

 . . . Zlodìj vykradl auto
Neznámý pachatel se vloupal bìhem støedy 20. prosince 2006 do osob-

ního automobilu znaèky Škoda Fabia. Rozbil okno auta a ukradl z nìj
autorádio znaèky Sony, èímž zpùsobil majiteli vozu z Honezovic škodu
za 11.500.- Kè.

. . . Opìt autorádio
Do osobního automobilu, který byl zaparkovaný na dvoøe rodinného dom-

ku, se v závìru roku 2006 vloupal neznámý pachatel. Odnesl si z nìj
autorádio, jehož cenu vyèíslil 22letý majitel na 4.000.- Kè.

. . . Zlodìji byli dopadeni
Ve støedu 10. ledna 2007 kolem sedmé hodiny ranní projíždìli obcí

zlodìji, kteøí neváhali a vnikli do jedné z nových bytovek v ulici U Vleèky.
Z lupu se však dlouho neradovali, protože záhy byli zadrženi pøivolanou
policejní hlídkou.

. . . Vlaková zastávka
Ve ètvrtek 11. ledna 2007 urazil i neznámí pobertové zámek od dveøí

èekárny na vlakové zastávce a vynesli uskladnìné lavièky pøed budovu.
Pracovníci obecního úøadu následující den vrátili lavièky do èekárny a znovu
uzamkli vchodové dveøe do èekárny.

. . . Hlídka zadržela opilého cyklistu
V pondìlí 5. února 2007 v podveèer zastavila policejní hlídka ve Zbùchu

52letého cyklistu, kterému namìøili strážci zákona 1.76 promile alkoholu
v krvi. Jako plnohodnotného úèastníka silnièního provozu ho tak èeká øízení
pøed správním orgánem a pravdìpodobnì i tuèná pokuta.

. . . Ukradl kabelku
V pondìlí 12. února letošního roku v odpoledních hodinách pøijel k potra-

vinám Krakonoš v Plzeòské ulici automobil Ford Tranzit se zásobami zboží.
V nestøeženém okamžiku ukradl neznámý pachatel z neuzamèené kabiny
vozu majitelce kabelku s doklady a s celodenní tržbou.

. . . Vandalové ponièili školu
O jarních prázdninách v noci ze ètvrtka na pátek 2. bøezna postøíkali

neznámí vandalové budovu základní školy. Konkrétnì byly na stìnách tìlo-
cvièny, vchodových dveøích nastøíkány velice vulgární nápisy a obrázky. Ušet-
øena nezùstala ani nová fasáda a samozøejmì nechybìl nápis THC. Pøípad
je v šetøení policie.

. . . Nenadálé úmrtí
Ve ètvrtek 8. bøezna v dopoledních hodinách spadl z kola v ulici Petra

Bezruèe línský obèan. Lékaø z pøivolané sanitky první pomoci bohužel kon-
statoval náhlé úmrtí Jiøí Hájek, starosta
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